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Пре дис ло вие

Учеб ник «Ан г лий ский язык для юри с тов» раз ра бо тан в со-
от вет ст вии с Фе де раль ным го су дар ст вен ным об ра зо ва тель -
ным стан дар том выс ше го об ра зо ва ния четвертого по ко ле ния
и пред наз на чен для сту ден тов ба ка ла в ри а та, обу ча ю щих ся
по спе ци аль но с ти «Юри с пру ден ция».

Ма те ри ал учеб ни ка рас счи тан на сту ден тов со сред ним
(Intermediate — B1) уров нем вла де ния ан г лий ским язы ком,
ко то рые уже об ла да ют ос нов ны ми на вы ка ми грам ма ти че -
ско го оформ ле ния ре чи на ан г лий ском язы ке и го то вы к ус -
во е нию но во го те ма ти че с ко го во ка бу ля ра. Учеб ник го то вит
сту ден тов к пе ре хо ду на уро вень Upper-Intermediate (B2).

Цель учеб ни ка — сфор ми ро вать у бу ду щих юри с тов на -
вы ки про фес си о наль но го об ще ния на ан г лий ском язы ке.
В учеб ни ке ре а ли зу ет ся ком му ни ка тив ный под ход к обу че -
нию, ко то рый пред по ла га ет учет как ком му ни ка тив ных по -
треб но с тей бу ду щих спе ци а ли с тов, так и со зна тель ное ус -
во е ние линг ви с ти че с кой и про фес си о наль ной ин фор ма ции,
а так же осо знан ное фор ми ро ва ние ака де ми че с ких на вы ков
и уме ний.

Те ма ти ка учеб ни ка от ра жа ет на и бо лее важ ные с тер ми -
но ло ги че с кой точ ки зре ния раз де лы: «По ня тие пра ва»,
«Юри ди че с кая прак ти ка», «Кор по ра тив ное пра во», «Фор -
мы ор га ни за ции биз не са», «Граж дан ский про цесс», «Ин -
тел лек ту аль ная соб ст вен ность», «Тру до вое пра во», «До го -
вор ное пра во», «Де лик ты», «Пра во соб ст вен но с ти». Та кой
под ход поз во ля ет изу чить боль шой мас сив раз но об раз ной
тер ми но ло гии, ак ту аль ной для со вре мен но го юри с та.

Учеб ник со сто ит из 10 раз де лов (Units), каж дый из ко то -
рых вклю ча ет не сколь ко ча с тей (Parts). Зна ком ст во с но вым
язы ко вым ма те ри а лом про ис хо дит с по мо щью ба зо во го тек -
с та, ко то рый со дер жит ос нов ные тер ми ны и по ня тия по те -
ме и со про вож да ет ся лек си че с ки ми уп раж не ни я ми, на прав -
лен ны ми на ра бо ту с ак тив ной лек си кой уро ка (Vocabulary
Focus). Все уро ки име ют грам ма ти че с кие раз де лы, каж дый
из ко то рых по свя щен од ной те ме и со сто ит из грам ма ти че -
ско го ком мен та рия и уп раж не ний на за креп ле ние прой ден -
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но го ма те ри а ла (Grammar Focus). Цель грам ма ти че с ко го
раз де ла — оз на ко мить сту ден тов с на и бо лее рас про ст ра нен -
ны ми грам ма ти че с ки ми кон ст рук ци я ми, ха рак тер ны ми для
юри ди че с кой ре чи. В каж дом раз де ле вы де ле на обя за тель -
ная для ус во е ния ак тив ная лек си ка (Active Vocabulary), ко -
то рую пре по да ва тель мо жет ис поль зо вать при со став ле нии
те с то вых за да ний для про ве де ния про ме жу точ но го и ру -
беж но го кон тро ля.

По сколь ку для лю бо го юри с та очень важ но уме ние ра бо -
тать с боль ши ми тек с то вы ми мас си ва ми, в учеб ни ке боль -
шое вни ма ние уде ля ет ся раз ви тию на вы ков чте ния. Каж -
дый урок со дер жит до пол ни тель ные за да ния по чте нию
(Additional Reading), це лью ко то рых яв ля ет ся раз ви тие на -
вы ков раз лич ных ти пов чте ния — на при мер, чте ние с из вле -
че ни ем не об хо ди мой ин фор ма ции, чте ние с пол ным по ни -
ма ни ем со дер жа ния, с уме ни ем вы де лять глав ную
и вто ро сте пен ную ин фор ма цию и др.

Раз де лы учеб ни ка, по свя щен ные раз ви тию на вы ков уст -
ной ре чи (Speaking) и пись ма (Writing), вклю ча ют раз но об -
раз ные за да ния по со вер шен ст во ва нию уст но-ре че вой
и пись мен ной про фес си о наль ной ком му ни ка ции. Для сту -
ден тов с бо лее вы со ким уров нем вла де ния ан г лий ским язы -
ком это мо гут быть про блем ные во про сы, тре бу ю щие ак ти -
ви за ции и глу бо ко го ана ли за все го ма те ри а ла уро ка,
или за да ния на со по с та ви тель ный ана лиз юри ди че с ких си -
с тем или тер ми но ло гии в ан г лий ском и рус ском язы ках.
Для уча щих ся с бо лее сла бы ми зна ни я ми раз ра бо та ны ре -
че вые уп раж не ния с опо рой на текст или за да ния, на прав -
лен ные на тре ни ров ку ка ко го-ли бо от дель но го уме ния или
на вы ка. Та ким об ра зом, пре по да ва тель мо жет ва рь и ро вать
ма те ри ал в за ви си мо с ти от уров ня груп пы. Каж дый раз дел
за вер ша ет ся за да ни я ми на по вто ре ние прой ден но го ма те ри -
а ла (Follow-up Exercises), ко то рые так же мож но ис поль зо -
вать для кон тро ля зна ний.



Unit 1
WHAT IS LAW?

Lead-in

1. The word law has many meanings, and this word is used var-
iously in different fields. For example, physical science has
its law of gravity, and economics has the law of supply and
demand. Do these laws have precise definitions? Is the same
precision possible in jurisprudence — the scientific study of law?

2. Over the years, legal scholars have offered dozens of defini-
tions of law, but none of them is universally accepted as
absolutely definitive. How can this difficulty in defining law
be explained?

Part I
Introduction to Law

Read the text and tick the issues it addresses.

1. The separation of powers
2. Social morality, rules and laws
3. Common sense and law
4. Public and civil laws
5. The concept of justice
6. Descriptive and prescriptive laws
7. System of courts and police

The English word law refers to limits upon various forms of
behaviour. Some laws are descriptive: they simply describe how
people, or even natural phenomena, usually behave. An exam-
ple is rather consistent law of gravity; another is the less con-
sistent law of economics. Other laws are prescriptive — they
prescribe how people ought to behave. For example, the speed
limits imposed upon drivers are laws that prescribe how fast we
should drive. They rarely describe how fast we actually do drive,
of course.



In all societies, relations between people are regulated by
prescriptive laws. Some of them are customs — that is, informal
rules of social and moral behaviour. Some are rules we accept if we
belong to particular social institutions, such as religious, educa-
tional and cultural groups. And some are precise laws made by
nations and enforced against all citizens within their power.

What motives do governments have in making and enforcing
laws? Social control is undoubtedly one purpose. Public laws
establish the authority of the government itself, and civil laws
provide a framework for interaction among citizens. With out
laws, it is argued, there would be anarchy in society (although
anarchists themselves argue that human beings would be able
to interact peacefully without laws if there were no govern-
ments to interfere in our lives).

Another purpose is the implementation of justice. Justice is
a concept that most people feel is very important but few are able
to define. Sometimes a just decision is simply a decision that
most people feel is fair. But can we create a just society by simply
observing public opinion? If we are always fair to majorities, we
will often be unfair to minorities. If we do what seems to be fair
at the moment, we may create unfairness in the future. Many
philosophers have proposed concepts of justice that are much
more theoretical than everyday notions of fairness, and some-
times governments are influenced by philisophers. But in gen-
eral, governments are guided by more practical considerations
such as rising crime rates or the lobbing of pressure groups.

Sometimes laws are simply an attempt to implement com-
mon sense. It is obvious to most people that dangerous driving
should be punished; that fathers should provide financial sup-
port for their children if they desert their families; that a person
should be compensated for losses when someone else breaks an
agreement with him or her. But in order to be enforced, com-
mon sense needs to be defined in law, and when definitions are
being written, it becomes clear that common sense is not such a
simple matter. Instead, it is a complex skill based upon long
observation of many different people in different situations.
Laws based upon common sense do not necessarily look much
like common sense when they have been put into words.

In practice, governments are neither institutions solely
interested in retaining power, nor clear-thinking bodies imple-
menting justice and common sense. They combine many pur-
poses and inherit many traditions. The laws that they make and
enforce reflect this confusion.

Unit 1. What Is Law?8



Active Vocabulary

Vocabulary Focus

1. Match the synonyms.

2. Complete the table with the words from the text using
their related forms.

3. Choose the correct item to fill in the gaps.

1. Amended road laws impose new speed limits … drivers.

a) upon b) in c) — d) at

2. They belong … the same chess club.

a) for b) to c) at d) in

Verb Noun Adjective

various

describe

regulation

institute

motive

interaction

argumentative

a) structure
b) accomplishment
c) conduct
d) firm
e) cooperation
f) enforce
g) covenant

||
||
||
||
||
||
||
||

1) consistent
2) impose
3) framework
4) implementation
5) behaviour
6) interaction
7) agreement

natural phenomena (sing. a phenom-
enon) — яв ле ния при ро ды

consistent — по сле до ва тель ный,
не по ко ле би мый

to impose upon — на ла гать на
to enforce against — при ме нять к,

осу ще ств лять
public law — пуб лич ное пра во
civil law — граж дан ское пра во
framework — ос но ва, рам ки
implementation of justice — осу ще -

ств ле ние пра во су дия

public opinion — об ще ст вен ное
мне ние

practical considerations — прак ти -
че с кие со об ра же ния

crime rate — уро вень пре ступ но с ти
common sense — здра вый смысл
to break an agreement with — на ру -

шить со гла ше ние с
to retain power — удер жи вать

власть
to inherit traditions — пе ре ни мать,

на сле до вать тра ди ции

9Part I. Introduction to Law



3. Laws are enforced … all citizens.

a) on b) among c) at d) against

4. Civil laws provide a framework … interaction among citi-
zens.

a) for b) — c) in d) at

5. They may interfere … elections by the use of corrupt means.

a) on b) along c) in d) at

6. A person should be compensated … losses when someone else
breaks an agreement with him or her.

a) by b) for c) at d) of

7. Descriptive laws are based … description or classification
rather than explanation or prescription.

a) in b) at c) of d) on

4. Give English equivalents for the following word combina-
tions using your active vocabulary.

Яв ле ния при ро ды; пуб лич ное пра во; осу ще ств лять пра во-
су дие; не по ко ле би мый за кон тя го те ния; об ще ст вен ное мне -
ние; пред пи сан ные во ди те лям ог ра ни че ния ско ро сти; ос но -
вы вать ся на прак ти че с ких со об ра же ни ях; обя за тель ные для
всех граж дан за ко ны; по ни зить уро вень пре ступ но с ти; опи -
рать ся на здра вый смысл; на ру шить со гла ше ние с парт не -
ром; удер жи вать власть; пе ре ни мать тра ди ции; обес пе чи вать
пра во вую ос но ву для вза и мо дей ст вия граж дан; граж дан -
ское пра во.

5. Complete each sentence using a word or a phrase from the
text (the first letter of the word is given).

1. Principle is a rule or law concerning a n… p… or the behav-
iour of a system.

2. P… laws give directions, rules, or injunctions, while d… laws
are based upon description or classification rather than
explanation or prescription.

3. Prescriptive laws comprise c… — usual or habitual practices,
typical mode of behaviour.

4. Laws of a country are enforced against all its c… .
5. P… l… is the branch of law that deals with relations between

a state and its individual members.

Unit 1. What Is Law?10



6. Laws provide a f… for interaction among citizens.
7. J… is the principle of fairness that like cases should be treat-

ed alike.
8. One of the factors in determining the actions of government

is p… o… .
9. The Democrats have a slim m… in the House, so they have

more chances to influence adoption of the statute.

6. Read the text and choose the word or word combination
from the box to fill in the gaps. Mind one extra word/word
combination you do not need to use.

Government-made laws are often patterned upon informal
rules of conduct already existing in the society, and relations
between people are regulated by a combination of these rules.
This relationship can be demonstrated using the example of a
sports club.

Suppose a member of a rugby club is so angry with the referee
during a club game that he hits him and breaks his nose. (1) …,
it is probable that people seeing or hearing about the incident
would criticize the player and try to persuade him to apologize
and perhaps compensate the referee in some way. (2) … the play-
er would find he had broken the rules of the club, and perhaps
of a wider institution governing the conduct of all people play-
ing rugby, and would face punishment, such as a fine or a sus-
pension before he would be allowed to play another game. (3) …
the player might also face prosecution for attacking the referee
under laws created by the government of his country. In many
countries there might be two kinds of prosecution. (4) …, the
referee could conduct a civil action against the player, demand-
ing compensation for his injury and getting his claim enforced
by a court of law if the player failed to agree privately. (5) …, the
police might also start an action against the player for a crime
of violence. If found guilty, the player might be sent to prison,
or he might be made to pay a fine to the court — that is, pun-
ishment for an offence against the state, since governments
often consider anti-social behaviour not simply as a matter
between two individuals but as a danger to the well-being and
order of society as a whole.

second, at the most informal level, however, first,
at a more formal level, finally

11Part I. Introduction to Law



7. Answer the following questions.

1. How are descriptive laws distinguished from prescriptive
ones? Can you give examples of both types?

2. What kind of laws regulate interaction between people?
3. Why do governments make and enforce laws?
4. How can one tell public laws from civil laws?
5. Which issues influence governments in the implementation

of justice?
6. Why do some laws appear to contradict common sense?
7. What examples of common sense issues put into action by

laws are given in the text? Can you add more?
8. How is the nature of governments described in the text?

Grammar Focus

VERBS FOLLOWED BY AN INFINITIVE

Some frequently used verbs are followed by the infinitive
rather than the gerund. Which ones do you know? Study the
information in the box below to check your answers.

Study the following phrase from the text: … common sense
needs to be defined in law. The verb need here is an example of
a verb followed by an infinitive. The same structure is also
found after the following verbs: afford, appear, arrange,
bother, choose, claim, decide, demand, expect, fail, hope, man-
age, mean, need, offer, plan, pretend, refuse, seem, tend, ven-
ture, want.

The simple infinitive often expresses an idea that, in rela-
tion to the verb phrase, is in the future. However, its perfect
forms always denote an action prior to that of the finite verb.
The main infinitive forms are shown in the table below:

Aspect
Voice

Active Passive

Non-perfect
Simple: to break
Continuous: to be breaking

to be broken

Perfect
Simple: to have broken
Continuous: to have been

breaking

to have been broken

12 Unit 1. What Is Law?
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8. Use the verbs from the table to do the following.
a) You are planning to set up a partnership. Tell your partner

what your ideas are.
b) Imagine that you are the CEO (chief executive officer) of

a large international corporation. Write five sentences for
your letter to shareholders concerning the strategy of the
company.

9. Rewrite the following sentences using the verbs in brack-
ets and the appropriate form of the infinitive.

1. The factory has closed down. (appear)
2. Crime rate will decline. (expect)
3. They have solved the problem. (claim)
4. In most cases philosophers could not influence laws. (fail)
5. The government has imposed new penalties upon the infrin -

gers. (offer)

10. Translate these sentences into English using your active
vocabulary.

1. Тру до вая дис цип ли на на ла га ет на на чаль ни ков обя зан -
ность по да вать при мер вы пол не ния слу жеб но го дол га,
чет ко от да вать при ка за ния и рас по ря же ния под чи нен -
ным.

2. По треб ность в при ме не нии норм пра ва для ре а ли за ции
со дер жа щих ся в них пред пи са ний воз ни ка ет, ког да на -
ли цо факт пра во на ру ше ния и не об хо ди мо ус т ра нить его
по след ст вия или при ме нить санк цию.

3. Пуб лич ное пра во — это со во куп ность от рас лей пра ва, ко-
то рые ре гу ли ру ют от но ше ния, обес пе чи ва ю щие об щий,
пуб лич ный ин те рес.

4 В пра во вой си с те ме граж дан ское пра во вы сту па ет как
ба зо вая от расль, пред наз на чен ная для ре гу ли ро ва ния
ча ст ных, преж де все го иму ще ст вен ных от но ше ний.

5. В фор ми ро ва нии об ще ст вен но го мне ния боль шую роль
иг ра ют сред ст ва мас со вой ин фор ма ции.

6. За кон не тре бу ет обя за тель но го за клю че ния со гла ше ния,
од на ко из прак ти че с ких со об ра же ний ре ко мен ду ет ся за -
клю чать его, пред по чти тель но в пись мен ной фор ме.

Example: Labour Party is losing popularity. (seem) �
Labour Party seems to be losing popularity.



7. Уро вень пре ступ но с ти, как пра ви ло, до ста точ но точ но
от ра жа ет бла го по лу чие со ци аль ной си ту а ции.

8. Под здра вым смыс лом ино гда по ни ма ют спо соб ность
при ни мать пра виль ные ре ше ния и де лать пра виль ные
пред по ло же ния, ос но вы ва ясь на ло ги че с ком мы ш ле нии
и на коп лен ном опы те.

9. Уча ст ник име ет пра во на ру шить со гла ше ние и за брать
вне сен ную сум му толь ко в том слу чае, ес ли это не по вле -
чет за со бой ма те ри аль ных по терь для ор га ни за то ров.

Additional Reading

TEXT 1

Read the text and choose the correct answer.

Laws are now written but were there laws in societies that
have not left a written record? There is plenty of evidence of
ordered behaviour in the Neolitic or late Stone Age. We can
take two examples from the UK. The area around Stonehenge
in Wiltshire is full of evidence of sustained human activity over
an extended period, starting in the Neolitic era and continuing
through the Bronze Age. As far north as Skara Brae in the
Orkneys stone houses were built at a time when most buildings
in Britain were wooden. These could not have been built and
maintained without settled rules as to how people conducted
themselves. Contracts can be, and frequently are, oral. There is
no magic about the written word although the absence of writ-
ing clearly gives rise to the possibility of differences of recollec-
tion and is far from ideal. Perhaps in the days before writing,
important arrangements such as contracts would have been
entered into with witness present. We simply do not know.

Did the written record develop because it was needed for
commerce and law, or did it develop for other reasons and was
then found convenient for commercial transactions? Again, we
do not know for certain but if we look at the written record as
it developed, it can be seen that commerce and law were at the
forefront. To take a European example, the Mycenaean civilisa-
tion in and around Mycenae in southern Greece flourished in
the later Bronze Age, about 1600 to 1200 BC, some hundreds of
years before classical Greece. A written language associated with
the Mycenaeans and known to archaeologists as “Linear B” was
deciphered in the 1950s by an architect called Michael Ventris.
This record turned out to be archives and inventories with

Unit 1. What Is Law?14
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